
"Să 
Marian Râlea: 

formă" fii mereu A 1n 
V-am văzut, cu vreo douăzeci de ani 
în urmă, la Costineşti, în timpul unei 
Gale a Tânărului Actor, jucând un 
fragment din Tnsemnările unui nebun 
de Gogol. Aveaţi, pe atunci, o di
mensiune a interpretării pe care, cu 
vremea, pare că aţi pierdut-o şi care 
se apropia de acea stare de râsu'
plânsu' nichitiană. Nu era doar come
die; ascundea şi un soi de melancolie, 
de tristeţe bine mascată sub zâmbet. 
Nu ştiu dacă se poate spune că am 
pierdut acea dimensiune, dar, într-a
devăr, am fost pus în situaţia de a juca 
personaje comice prin excelenţă şi 
asta m-a îndepărtat oarecum de ceea 
ce spuneţi dumneavoastră că este "o 
stare de râsu'-plânsu"'. Gândiţi-vă câţi 
ani au trecut de atunci, vreme în care 
s-au rânduit atâtea şi atâtea generaţii 
de actori; ceea ce încercasem eu atunci, 
au mai făcut şi alţii. Dar aveţi dreptate, 
aşa e frumos, să te joci de-a râsu'-plân
su' pe scenă; atunci când lumea se 
aşteaptă mai pt�ţin, tu să plângi, iar 
atunci când în ochii spectatorilor simţi 
că abureşte lacrima, să încerci să-i faci 
să râdă. Aşa este şi viaţa, de fapt. 

Aţi făcut, pe vremea aceea, şi foarte 
mult film. Ce v-a îndepărtat de pla
tourile de filmare? 

Nimic altceva decât faptul că acum se 
fac foarte puţine filme. O parte dintre 
regizorii cu care am lucrat atunci au 
părăsit ţara, alţii nu au mai făcut rost 
de fonduri. După 1 990, am avut parte 
de vreo două roluri, atât. Am păstrat 
însă mereu legătura cu teatrul. De fapt, 
acesta este viaţa mea. Restul rămâne 
un accident. 

Aţi devenit, după '90, un fel de 
Gull iver în ţara piticilor, cel mai 
important personaj al unei emisiuni 
pentru copii, realizată de PRO TV. Ce 
înseamnă Magicianul pentru cariera 
dumneavoastră? 
A fost un accident şi faptul că am 
devenit Magicianul. Era prin '90, când 
făceam o altă emisiune la PRO TV, cam 
cum este acum "Bună dimineata", o 
emisiune matinală prezentată la sfârşit 
de săptămână. Văzându-mă, o pri
etenă, producătorul Ruxandra Ion, m-a 
îndemnat să încerc o emisiune pentru 
copii. Nu am crezut - şi nu cred nici 
acum - că reuşesc să fac ceva impor
tant pentru copii. Nici nu pot spune, 
însă, că nu mă interesează o asemenea 
muncă. Totuşi, marea mea pasiune ră
mâne scena, iar ceea ce fac eu la tele
viziune înseamnă mai mult o transbor
dare a actului scenic spre acest tărâm. 
E o prelungire, nu o rupere de teatru. 

În ciuda a ceea ce s-ar putea crede, 
copilul poate fi un spectator mai difi
cil decât omul matur, prin însuşi fap
tul că refuză falsitatea, minciuna, con
trafacerea. Este un spectator sau un 
partener sincer, aşteptând aceeaşi 
sinceritate/implicare din partea ce
lorlalţi. Dacă nu aţi iubi copiii, credeţi 
că aceştia v-ar ieşi în întâmpinare? 
Nu-mi dau seama. Nu am făcut vr.eun 
studiu de psihologie a copilului. Dar, 
într-adevăr, am înţeles că trebuie să-i 
răspunzi copilului cu aceeasi sinceri
tate de care este şi el în stare. Tnsă, 
dacă mă gândesc bine, de o sinceritate 
totală avem nevoie şi pe scenă. Un 
spectator matur acceptă anumite con
venţii, dar nu cred că acceptă minciu
na. După experienţa acestei emisiuni, 
am mai mult decât înainte sentimen
tul că toţi cei care intră într-o sală de 
spectacol redevin automat copii, că au 
sufletul mai mare, mai generos. În plus, 
televiziunea te poate purta spre o 
zonă foarte greu de controlat. Con-

sider că este o nesimţire a mea faptul 
că intru, duminică de duminică, nepof
tit, în casa omului. 

Aţi avut vreodată sentimentul că per
sonajul creat de dumneavoastră la 
televiziune şi-a făcut simţită pre
zenţa pe scenă? 
lnconşient, poate. Un spectacol de 
teatru implică, evident, şi persoana 
fizică a actorului, nu-i aşa? Tntr-adevăr, 
au fost repetiţii când mi s-a spus: "Vezi 
că acum semeni cu Magicianul!". Dar 
eu nu vreau să mă sprijin pe acel per
sonaj. El face parte din mine cum fac şi 
celelalte - nu mai mult. 

Imaginea creată de televiziune v-a 
devenit un aliat în teatru sau, dim
potrivă, v-a dezavantajat, v-a făcut 
viaţa mai "grea"? 
Mult mai grea. Subliniez, nu am crezut 
niciodată că am să ajung în "halul" 
ăsta. Este un calvar, preferam să rămân 
doar cu teatrul. Să fiu bine inteles: nu 
neg părţile frumoase ale muncii de 
televiziune. Dar, jucând prin mai multe 
teatre, îmi dau seama că sunt repre
zentaţii la care, măcar vreme de câteva 
minute, până când spectatorii intră în 
convenţie, familiarizându-se cu per
sonajul acelui spectacol, reacţia lor 
este legată mai mult de personalitatea 
Magicianului. La început, când Magi
cianul lua din ce în ce amploare, mi-a 
fost chiar teamă să revin în teatru. 
Acum m-am obişnuit. 

Să ajungem acum la scenă, pentru că, 
se pare, vă este cea mai dragă. V-a 
fost greu, v-a fost uşor să ajungeţi la 
statutul pe care îl aveţi acum? 
Am muncit enorm, dar n-am resimţit 
greutatea unei astfel de trude pentru 
că efectiv am rămas îndrăgostit de 
scenă. Cei care mă cunosc încă de la 
absolvire ştiu că şi pe atunci jucam 
prin mai multe teatre, în mai multe 
oraşe ale ţării. Eram angajat la Ploieşti, 
unde-mi făceam stagiatura, asta după 
ce trecusem prin Bârlad, unde mi s-a 
desfăcut contractul de muncă. Tn 
sfârşit, jucam la Bucureşti, la Studioul 

"Casandra". Asta, vreme de vreo şase 
ani, considerând că cei patru ani de 
facultate nu mi-au fost de ajuns pentru 
a învăţa. Am jucat în examene de 
regie. Fără a renunţa la naveta prin 
ţară, m-am angajat, la un moment dat, 
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la Teatrul de Comedie. Am jucat ori
unde şi de câte ori am fost solicitat şi 
socotesc că am şi fost răsplătit pentru 
asta. Prin '87 am luat chiar un premiu 
al criticii. 

Aţi lucrat pe proiect încă de pe vre
mea aceea. 
Nu m-am gândit la asta. Am vrut să joc 
şi, mai ales, să nu stau degeaba. Era şi o 
formă de rezistenţă această pendulare 
între teatre. Atât la Comedie, cât şi la 
"Bulandra", mai apoi, am avut parte de 
regizori importanţi, de texte valoroase 
şi m-am bucurat chiar de posibilitatea 
de a ieşi în lume cu spectacolele în 
care jucam. Nu am ales şi n-am refuzat 
niciodată vreun rol, dar consider că 
toate personajele mele reprezintă 
lucruri importante pentru mine ca 
actor. 

Aveţi o personalitate foarte puter
nică. Ce calităţi trebuie să aibă un 
regizor ca să vă domine? 
Nu cred că se pune problema unei 
dominări. Această profesie se poate 
face doar în echipă. Problemele, ine
rente unui act de creaţie, pot fi 
depăşite numai în măsura în care rea
lizatorii spectacolului cred cu tărie în 
validitatea demersului lor. Sigur că, 
deseori, regizorul vrea să devină actor, 
actorul ar vrea să îl înlocuiască pe regi
zor, dar constată că, pentru asta, nu a 
citit atât cât trebuie. Sunt fricţiuni 
peste care se trece câtă ·vreme 
conştientizezi că teatrul ?parţine unui 
colectiv, nu unui individ. In ceea ce mă 
priveşte, nu cred că sunt un actor mai 
dificil decât alţii, nu am lăsat nicicând 
pentru a doua zi o scenă nerezolvată. 
In general, cred în ceea ce mi se pro
pune, sunt acaparat de ceea ce trebuie 
să înfăptuiesc. Şi atunci lucrurile se 
simplifică. 

Rămânând încă în această zonă a 
posesiei, a dominării ,v-aş întreba: nu 
credeţi că veţi intra în proprietatea 
lui Mihai Măniuţiu? Privit din afară, 
acest important regizor pare a fi şi 
extrem de posesiv; şi-a format o 
echipă, lucrează doar cu anumiţi 
actori . . .  
Tn general, toţi regizorii doresc să-şi 
alcătuiască o trupă, pornind de la 
afinităţi, de la idealurile lor de creaţie. 
Având în vedere că eu am lucrat mult 
şi cu Dragoş Galgoţiu, şi cu Cătălina 
Buzoianu, şi cu Alexandru Darie, nu 
cred că se pune problema. Dacă va 
avea nevoie de mine mă va mai dis
tribui, dacă nu, nu. 

Referindu-ne la colaborarea cu 
Alexandru Darie, cred că, în Trei 
surori, v-a ajutat să regăsiţi acea 
dimensiune tragicomică din dum
neavoastră. Şi în Iluzia comică v-a 
domolit oarecum efuziunile ilariante. 

Credeţi că aveţi nevoie de cineva 
care să vă pondereze, să vă stru
nească? 
Tmi vorbiţi despre ceva ce eu cu sigu
rantă am simtit de multe ori, dar nu am 
vrut să scot la iveală. Definind un lucru, 
rişti să ucizi ce are mai frumos. Tntr-a
devăr, Trei surori a însemnat o expe
rienţă deosebită pentru toţi cei din 
echipă·. Un mare text, o distribuţie pe 
măsură şi o idee de spectacol foarte 
bună. 

Vă marchează o asemenea întâlnire 
sau o lăsaţi în urmă considerând că 
orice revenire poate deteriora un 
lucru deja încheiat? 
Socotesc că nu trebuie să revenim 
asupra unei întâmplări deja trăite. 
Spectacolul are viaţa lui proprie şi 
orice atingere după ce el a murit poate 
să-i distrugă tocmai ideea. El a trăit cât 
a trăit, rămâne în noi atât cât rămâne. 
Sigur că sunt multe producţii care au 
fost scoase de pe afiş înainte de vreme, 
nici nu mai contează motivele, dar o 
revenire asupra lor nu cred că ar mai fi 
de folos nimănui. 

Ce a însemnat întâlnirea dumnea
voastră cu SMART-ul şi ce credeţi că 
reprezintă acesta în contextul actual 
al existenţei teatrelor? 
SMART-ul ar trebui să fie o casă de pro
ductie teatrală. Nu si-a construit însă o 
sală

, 
de spectacol 

'
pentru că în felul 

acesta s-ar fi putut lesne confunda cu 
celelalte teatre. Lucrează în regim de 
coproducţie cu acestea şi e foarte bine 
că se întâmplă aşa. 

Vă incomodează un astfel de pa
tronat? Vă îngrădeşte iniţiativa per
sonală? 
Nu îngrădeşte nimic, însă în regimul 
impus de SMART se lucrează puţin alt
fel. Există un alt ritm de montare, mult 
mai alert. Asta presupune să fii perma
nent în formă. Nu se glumeşte cu 
nimic, se merge direct la ţintă. Sigur că 
eşti sprijinit şi financiar pentru asta. 
Poate c-ar trebui să învăţăm cu toţii 
câte ceva dintr-o asemenea iniţiativă. 

Mai ales că SMART-ul nu colaborează 
cu un singur teatru, ci cu mai multe. De 
fapt, cred că reuşeşte să facă şi un fel 
de educaţie în domeniul publicitar, al 
marketing-ului cultural. Există ade
vărate strategii de lansare a produsului 
cultural. Dar pentru asta trebuie avut 
în vedere ca şi actorii implicaţi în 
proiecte să fie foarte buni. 

Să înţeleg că prin apariţia SMART
ului s-a introdus, în domeniul tea
trului, noţiunea de concurenţă reală? 
Aşa cred. Un angajament la SMART mă 
obligă să-mi păstrez un anumit statut, 
care se răsfrânge automat şi asupra 
activităţii mele din teatru. Nu ştiu dacă 
suntem deja pregătiţi să lucrăm numai 
pe proiecte. Cred, mai degrabă, că 
SMART-ul trebuie să coexiste cu cele
lalte instituţii teatrale. 

Sunteţi o vedetă. Vă simţiţi agresat 
de public? 
La început m-a surprins reacţia publi
cului, apoi mi-am spus că aşa trebuie 
să fie, dar acum mă simt într-adevăr 
agresat. Tnsă, dacă ne gândim bine, 
trăim într-o lume împărţită în agresori 
şi agresaţi. Şi nici nu ştiu cum e mai 
bine. Nu mai am, ce-i drept, viaţă per
sonală; simt că aparţin mai mult celor
lalţi. N-am crezut când profesorii mei -
Amza Pellea şi Marin Moraru - îmi 
spuneau ce lesne poţi deveni sclavul 
televiziunii. Acum m-am convins că 
poate să fie aşa. Totuşi, am câţiva pri
eteni care mă îndură. 

Ce simţiţi jucând alături de profe
sorul dumneavoastră? 
Când mi s-a propus să joc în O noapte 
furtunoasă, am întrebat: "Bine, dar 
cine mai joacă?" Mi s-a răspuns: "Marin 
Moraru, Gheorghe Dinică, Oana Pellea, 
Dorina Lazăr, Marcel lureş . . . " l-am 
rugat pe cei de la SMART să întrebe de 
cinci ori pe fiecare dintre aceste per
sonalităţi dacă acceptă să joace cu 
mine. Nu m-am convins că fac ceea ce 
trebuie decât după primele specta
cole, când a venit la mine profesorul 
meu, Marin Moraru, şi mi-a spus: "Stai 
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liniştit, e foarte bine". Şi la Îmblânzi rea 
scorpiei a fost la fel. Noi nu avem timp, 
la repetiţii, să vorbim. Este o muncă 
teribilă cu textul, cu personajul. Acum, 
însă, s-a întâmplat altceva. Trecuseră 
două săptămâni şi eu nu eram încă în 
stare să-i adresez profesorului meu 
cuvinte ca "măgarule", "neghiobule", 
deşi acestea aparţineau personajului, 
nu mie. Sigur că relaţia din scenă este 
extraordinară. Nu am simţit nici o clipă 
nevoia de a-mi domina partenerul. E o 
mare cinste să joc alături de domnia 
sa. 

Aţi simţit vreo clipă, în timpul. repe
tiţii lor sau în timpul reprezentaţiilor, 
ochiul proteguitor al profesorului? 

Mereu. La un moment dat chiar îmi 
dădea sfaturi. Pe de altă parte, relaţia 
scenică este altfel decât cea dintre elev 
şi profesor. Acum noi trebuie să ne 
îngemănăm jocul, sil ne ajutăm. 
Numai împreună putefil reuşi. Mai ales 
într-un cuplu. 

Aţi avut eşecuri? 
Nu pot spune eu asta. Doar publicul. În 
ceea ce mă priveşte, am încercat de 
fiecare dată să-mi dau întreaga 
măsură. Dacă am reuşit, n-aş putea 
spune. 

Marinela Ţepuş 

���!lrl.L'âmplă în teatre ? 
Cine are nevoie de 
,,Andrei Mureşanu''? 

C e ştiu despre Teatrul "Andrei 
Mureşanu" din Sfântu Ghe
orghe e doar din citite si din 

povestite. În 1 987, Ceauşescu desco
peră, probabil graţie unei vizite de 

' lucru, că într-un oraş locuit predomi
nant de maghiari există doar un teatru 
al acestei minorităţi, teatru vechi - pe 
atunci - de aproape 50 de ani. Aşa se 
justifică apariţia subită a secţiei ro
mâne, din raţiuni de patriotism. Primul 
ei director: actorul Constantin Co
drescu. Actori: unii, adunaţi de prin 
ţară, alţii, de curând absolvenţi în 
Bucureşti (astăzi, nume cunoscute ale 
teatrului din capitală: Oana Ştefănescu, 
Teodora Mareş, Constantin Cotimanis, 
Ionel Mihăilescu) şi Târgu-Mureş. După 
1 989, se termină cu patriotismul 
impus: în sfârşit liberă, cea mai mare 
parte a trupei părăseşte oraşul. Cele 
două secţii ale, până nu de mult, sin
gurei instituţii devin două teatre sepa
rate: Teatrul "Andrei Muresanu" si 
Teatrul "Tamasi Aran". În 1

,
992, cel 

românesc primeşte un nou director: 
proaspătul dramaturg (debutase în 
1 99 1 ,  când fusese premiat pentru 
piesa Bibliotecarul, jucată apoi chiar la 
Sfântu Gheorghe) Radu Macrinici care, 
de îndată, inventează Festivalul 
Internaţional de Teatru "Atelier" şi 
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Atelierul de Creaţie pentru Studenţii 
de la Academiile de Teatru, proiectat a 
avea loc în mijlocul naturii, la Arcuş. De 
atunci, anual, pe lângă succesele 
teatrului, "Atelier''-ul apare din mar
supiul lui "Andrei Mureşanu". Chiar şi, 
sau mai ales, în 2000 când ("nu vom 
mai fi copii", spune cântecul), de un an, 
Macrinici nu mai este directorul teatru
lui. Dar rămâne "tăticul" festivalului. 
Nu am văzut cu ochii filei ce s-a întâm
plat în anii trecuti la "Andrei Mure
şanu". Sunt sigură: însil, că de nu ar fi 
(fost) de-adevăratelea, nu s-ar povesti: 
entuziasmul (devenit un nou patrio
tism), dragul de a (re)face teatru(!), con
vingerea şi confirmarea limpede .că se 
poate. S-a demonstrat că (parafrazând 
o poezie) porecla poate fi transformată 
în renume. Adică, pret:enţa unei ma
jorităţi maghiare în zonă (ea 1-a speriat, 
doar, pe Ceauşescu în '87) s-a dovedit 
o problemă nesemnificativă atâta timp 
cât, în mijlocul ei, s-a născut unul dintre 
cele mai novatoare festivaluri din ţară. 
Mai nou, pe culoarele teatrului din 
Sfântu Gheorghe pluteşte un aer de 
plecare, ca în actul IV din Livada de 
vişini: se aud topoarele care lovesc 
copacii. Cu prilejul alegerilor, în oraş 
s-au făcut auzite sugestii privind trans
formarea lui "Andrei Mureşanu"într-un 

teatru "de găzduire". Pe de altă parte, 
în teatru se vehiculează întrebarea 
"Cine se va mai ocupa de noi?", iar 
nimeni nu pare a se simţi în siguranţă 
sub umbrela, fie ea şi temporară, a 
directorului interimar. Ce 1-a determi
nat pe Radu Macrinici să plece de la 
conducerea instituţiei (el declară că 
"expirarea mandatului interior") îl 
priveşte personal. Deşi patriotismul 
învăţat la şcoală ne spune că eşti dator 
să mori pe baricade, fostul director are 
dreptate măcar în aceea că viitorul 
Teatrului "Andrei Muresanu" va fi 
hotărît de selecţia natural�. Dacă, după 
opt ani de tratament special, coloana 
vertebrală a teatrului se dovedeste 
suficient de tare, ea va rezista; dacă �u, 
nu. Nostalgiile din clipa de faţă (unele, 
înduioşătoare: personalu�, cu excepţii 
neglijabile, susţine că pe vremea 
"domnului Radu" totul era altfel) sunt 
fireşti, dar neconstructive. În locul lor ar 
fi binevenite faptele. De exemplu, 
rom:lnii ("civili" şi edili) din oraş, dar şi 
autorităţile din Bucureşti (vezi Minis
terul Culturii) să-şi arate interesul faţă 
de teatrul care ar trebui să-i reprezinte. 
Cum, nu prea ştiu, dar love always finds 
a way. Iubirea ştie ce are de făcut. 

Mirona Hărăbor 
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